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Wrocław czeka na twój pomysł. 

Wystartował Wrocławski Budżet Obywatelski 2018

WBO 

na zabytki

W nowej edycji 

Wrocławskiego Budżetu 

Obywatelskiego 

aż ćwierć miliona złotych 

zaplanowano 

na remont 

obiektów 

zabytkowych.

str. 3

Brodzik na 

Karłowicach

Sukces 

mieszkańców Karłowic, 

którzy chcieli 

remontu brodzika, 

rodził się w bólach. 

Co udało im się 

zdziałać 

przez dwa lata?

str. 7

Przyszłość Parku 

Grabiszyńskiego

Miasto ma plan, 

który posłuży 

do sterowania 

przebudową parku, 

ale liczy też 

na propozycje 

mieszkańców.

str. 4-5

Szanowni Państwo,

Idzie nowe! Rozpoczął się 2018 
rok –  a  to  oznacza również 
możliwość zgłaszania nowych 
projektów do Wrocławskiego 
Budżetu Obywatelskiego. W sa-
mym WBO mamy dla was kilka 
nowości.

Pierwszą z nich jest „Zabytko-
we WBO”. To przedsięwzięcie 
pilotażowe, w którym wrocła-
wianie mogą decydować o re-

montach obiektów dawnych, 
niewpisanych do rejestru za-
bytków. Dzięki temu można 
będzie odnowić wiele rzeczy, 
mających dla mieszkańców 
wartość historyczną, senty-
mentalną, a znajdujących się 
w przestrzeni wspólnej. Łączna 
kwota przeznaczona na ten cel 
to 250 tys. zł.

Co poza tym? Nowy wygląd 
formularza projektu, anoni-
mowość liderów, a właściwie 

jej  brak, większe zaangażo -
wanie rad osiedli .  „Zielone 
WBO”, czyli niedawno wybra-
nych przez Państwa osiem no-
wych, małych parków i skwe-
rów, wkracza w fazę realizacji. 
Niebawem wspólnie z Wami 
określimy, jak powinny zmie-
nić się te przestrzenie. Do tego 
dochodzi rozpoczęta już dys-
kusja o tym, jak powinno wy-
glądać WBO przyszłości – czyli 
otwieramy debatę o rejonach, 
progach i kwotach, ale również 

o zaangażowaniu liderów, po-
mysłach na osiedla, współpracy.

Na koniec nie sposób pominąć 
rozpoczęcia dyskusji o jednym 
z największych wrocławskich 
parków – Parku Grabiszyńskim 
– i zmianach, które go czekają. 
To wszystko w nowym numerze 
Wrocław Rozmawia.

Bartłomiej Świerczewski, 
dyrektor Biura ds. Partycypacji 
Społecznej, UM Wrocławia
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Wrocławski Budżet Oby-
wat el sk i  z  rok u  n a  rok 
cieszy się coraz większą 
p o p u l a r n o ś c i ą  w ś r ó d 
mieszkańców. Mimo to 
p ojawiają się prop ozy-
cje zmian, które mogą go 
uczynić jeszcze bardziej 
efektywnym…

B.Ś. Rzeczywiście. Chcemy 
pracować nad nowymi za-
sadami tego budżetu. Dziś 
mamy 1 4 rejonów WBO, 
które są często krytykowane 
przez mieszkańców. Uwa-
żają oni, że nie jest to dobry 

podział, bo np. małe osied-
le jest połączone z dużym. 
One często mają sprzeczne 
interesy, a bywa że nie mają 
ze sobą żadnego związku. 
Dlatego chcielibyśmy przyj-
rzeć się temu dokładnie i to 
uporządkować. Najpraw-
dopodobniej będziemy szli 
w  k i e r u n k u  z w i ęk s z e n i a 
liczby rejonów. Tym samym 
trzeba się będzie zastano-
wić, co zrobimy z progami 
kwotowymi .  Dziś  jest  to 
250-750 tys. zł dla projek-
tów rejonowych i 1 mln zł dla 
ogólnomiejskich. Już teraz 
przetargi pokazują, że 250 
tys. zł na projekt to czasami 
za mało. Jest jeszcze trzecia 
kwestia, którą musimy się 
zająć. Chodzi o to, że obec-
nie mamy projekty lokalne 
i ogólnomiejskie. Z tymi dru-
gimi często jest kłopot. Bo 
jeśli np. zbudujemy plac za-
baw na Rynku, to tak do koń-
ca nie wiadomo, czy można 
go uznać za projekt lokalny 

czy ogólnomiejski. Zakłada-
my, że najlepszym wyjściem 
byłyby projekty lokalne i po-
nadlokalne, czyli kierowane 
do dwóch rejonów lub wię-
cej. Przykładem jest sadze-
nie drzew we Wrocławiu, 
które dotyczy ponad 10 re-
jonów. Jeżeli połączymy te 
trzy kwestie: liczby rejonów, 
progów kwotowych i układa-
nia projektów rejonowych, to 
pojawia się problem pienię-
dzy, których prawdopodob-
nie będziemy potrzebowali 
więcej. Jeszcze nie wiemy, 
ile, ale chcemy tu wyjść od 
liczby rejonów i faktycznych 
potrzeb. Te dane dopiero 
umożliwią nam określenie 
konkretnej kwoty potrzebnej 
na WBO.

Jednak w WBO już poja-
wiły się nowości…

B.Ś. Tak, i to bardzo kon-
kretne. Po raz pierwszy ru-
szyło „Zielone WBO” jako 

dogrywka do budżetu oby-
watelskiego 2017. Spośród 
39 projektów dotyczących 
zieleni miejskiej w grudniu 
mieszkańcy wybrali kilka 
istotnych dla nich przed-
sięwzięć, na które przezna-
czono łącznie 2,5 mln zł. 
Projekty te były wcześniej 
zgłoszone do WBO 2017, 
więc przeszł y ścieżkę we-
ryfikacji. W 2018 roku zaj-
miemy się konsultacjami 
i dokumentacją tych projek-
tów, a ich realizacja powinna 
rozpocząć się w roku 2019. 
Natomiast od stycznia wpro-
wadzamy pilotaż „Zabytko-
wego WBO”. Jest to projekt, 
w którym mieszkańcy mogą 
decydować o  remontach 
obiektów dawnych, ale nie-
wpisanych do rejestru za-
bytków. Będą to raczej małe 
przedsięwzięcia, za łączną 
kwotę 250 tys. zł. Pieniądze 
na ten cel pochodzą od Miej-
skiego Konserwatora Zabyt-
ków.

C o  j e s z c z e  z m i e n i  s i ę 
w roku 2018?

B.Ś. Będą to zmiany kosme-
tyczne, ale trwałe i bardzo 
pomagające rozwijać się ca-
łemu przedsięwzięciu. Chce-
my zmienić m.in. wygląd 
i  treści  prezentowane na 
stronie internetowej. Zależy 
nam na tym, aby były czy-
telniejsze i dzięki temu le-
piej docierały do mieszkań-
ców. Drugi ważny element 
to kwestia anonimowości 
l i d e r ó w.  Z a l e ż y  n a m  n a 
tym, żeby mieli możliwość 
podawania swoich danych 
osobowych. Zdarzało się, że 
ktoś zgłaszał jakiś projekt na 
złość innemu liderowi. Wo-
limy w przyszłości uniknąć 
tego typu sytuacji. Jesteśmy 
te ż  prz eciwni  temu ,  aby 
bieżące remonty były kiero-
wane do budżetu obywatel-
skiego. Jest to zresztą jeden 
z wniosków przeprowadzo-
nej wspólnie z mieszkańca-

mi ewaluacji. Zależy nam 
na mocniejszym włączaniu 
się rad osiedli do WBO. Nie 
chodzi tu o zgłaszanie pro-
jektów, ale o animowanie 
dyskusji na temat potrzeb 
mieszkańców i tworzenie lo-
kalnych, osiedlowych strate-
gii WBO.

Czy jest coś, co wyróżnia 
nasze WBO?

B. Ś.  Wro c ławsk i  Bu d ż et 
Ob y w a t e l s k i  m a  b a r d z o 
rozbudowany moduł roz-
mów z mieszkańcami. Tych 
rozmów jest bardzo dużo. 
Zaczynają się od dyskusji 
o pomysłach, toczą się, gdy 
są już zgłoszone projekty. 
Wówczas możemy wspólnie 
je korygować. Ale takie roz-
mowy trwają również wtedy, 
gdy projekty trafiają już do 
realizacji.

Cała rozmowa na  
www.wroclaw.pl/rozmawia

Wyróżnia nas dialog z mieszkańcami 
Rozmowa z Bartłomiejem Świerczewskim, dyrektorem Biura ds. Partycypacji Społecznej UM Wrocławia
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W założeniach Wrocławskie-
go Budżetu Obywatelskiego 
na rok 2018 już formalnie wpi-
sano, że dodatkowych 250 tys. 
zł zostanie przeznaczonych na 
ochronę dziedzictwa mate-
rialnego. Mówiąc wprost: na 
renowację zabytków.

– Wśród mieszkańców Wroc-
ławia obserwujemy wzrost za-
interesowania historią, prze-
szłością miasta i najbliższej 
okolicy. Oczywiście, to cieszy 
i ma pewne konsekwencje – 
mówi Agata Chmielowska, 
dyrektor Biura Miejskiego 
Konserwatora Zabytków. – Do 
naszego biura oraz do innych 
miejskich instytucji zgłaszają 
się ludzie z pomysłami, które 
dotyczą remontu, renowacji 
lub nawet ratowania obiektów 
historycznych, ale do reje-
stru zabytków niewpisanych, 
bo nie mają wystarczających 
walorów historycznych, na-

Zadbajmy o zabytki w ramach WBO
W nowej edycji Wrocławskiego Budżetu Obywatelskiego aż ćwierć miliona złotych 

zaplanowano na remont obiektów zabytkowych. To okazja na sfinansowanie, na przykład, 

renowacji ornamentu, ulicznej rzeźby, starego zegara czy kapliczki.

ukowych czy artystycznych. 
Niestety, miejski konserwator 
zabytków nie ma narzędzi, 
aby sfinansować renowację 
takiego obiektu.

Dzisiaj gmina może przekazać 
dotację na odnowienie jedynie 
obiektów wpisanych do reje-
stru zabytków lub obejmują-
cych któryś z trzech miejskich 
programów. Te ostatnie doty-
czą osiedla WuWA, remontów 
kamienic w zabudowie pierze-
jowej lub przedsięwzięć zgło-
szonych przez związki wyzna-
niowe lub organizacje pożytku 
publicznego.

Fontanna, słup ogłoszenio-
wy, płyta nagrobna

Nowe zasady podziału fundu-
szy w WBO pozwalają stwo-
rzyć listę obiektów i miejsc, 
k t ó r e  d z i ę k i  p i e n i ą d z o m 
z budżetu Wrocławia zostaną 

odnowione, a nawet ocalone 
przed zniszczeniem. I to mimo 
że nie podlegają ochronie we-
dług zasad opisanych w usta-
wie o zabytkach.

Już na pierwszych spotkaniach 
informacyjnych, dotyczących 
tego rozwiązania, wrocławia-
nie zgłaszali swoje propozycje. 
– Nawet 95 procent tych pomy-
słów z miejsca można byłoby 
zakwalifikować do realizacji 
– mówi miejska konserwator 
zabytków.

Przykłady? Renowacja słupa 
ogłoszeniowego, fontanny, 
ornamentu na kamienicy. 
– Ale mogą to być działania 
o zupełnie innym charakterze. 
Podczas budowy mostu Rę-
dzińskiego odkryto płyty na-
grobne. Robotnicy zabezpie-
czyli je przed zniszczeniem, 
ale warto byłoby znaleźć dla 
nich inne,  go dne miejs ce 

– opowiada Agata Chmie-
lowska i dodaje: – Istotnym 
czynnikiem będzie zaanga-
żowanie mieszkańców w oca-
lenie obiektu ważnego z ich 
punktu widzenia, miejsca cha-
rakterystycznego, cennego dla 
okolicy.

Autorzy inicjatywy obudowali 
go kilkoma warunkami. Zgło-
szony obiekt musi być ogólnie 
dostępny („Dlatego nie bierze-
my pod uwagę remontu klatki 
w jakiejś kamienicy” – zapo-
wiada Agata Chmielowska) 
i nie jest w rejestrze zabytków. 
Pomysł nie może dotyczyć 
obiektu, którego remont lub 
renowacja była już w jakimś 
zakresie do� nansowana z bu-
dżetu miasta. Poza tym koszt 
prac dla jednego przedsię-
wzięcia nie może przekroczyć 
100 tys. zł.

I l e  k o s z t u j e  r e n owa c j a 
rzeźby

Na realizację zadań w ramach 
nowego rozwiązania w WBO 
na rok 2018 przeznaczono 
250 tys. zł.

Agata Chmielowska przeko-
nuje: – To dużo, jeśli wziąć pod 
uwagę zakres prac, które mają 
być za to zrealizowane. My nie 
myślimy o potężnych inwesty-
cjach, porównywalnych z bu-
dową drogi czy parku, tylko 
o działaniach zachowawczych, 
odtworzeniowych. Na przy-
kład, oczyszczenie, renowacja 
kamiennej rzeźby to koszt ok. 
15-20 tys. zł.

Zgłoszone propozycje naj-
pierw ocenią specjaliści, m.in. 
z Biura Miejskiego Konserwa-
tora Zabytków (takim ocenom 
podlegają wszystkie projekty 
z WBO jeszcze przed fazą gło-
sowania). Same prace renowa-
cyjne także realizowane będą 
pod kontrolą fachowców.

Miejska konserwator zwraca 
uwagę, że rozwiązanie doty-
czące zabytków to program 
pilotażowy. – Najpierw spraw-
dźmy, jak zadziała w przy-
szłym roku, jakie propozycje 
zostaną zgłoszone, jak powie-
dzie się ich realizacja. Wierzę, 
że będzie dużo przemyśla-
nych, ciekawych pomysłów, 
dzięki temu w kolejnej edycji 
Wrocławskiego Budżetu Oby-
watelskiego pula na ratowanie 
obiektów zabytkowych będzie 
większa.
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Park Grabiszyński – jest master plan.

Czym jest master plan

To dokument, określający strategię rozwoju danego obszaru miasta. 

Punktem wyjścia są badania i analiza stanu zastanego. 

Dokument może służyć jako „mapa działań”, 

ułatwiająca planowanie kolejnych etapów przedsięwzięcia, 

koordynację działań, przygotowywanie harmonogramów. 

W oparciu o master plan sporządzane są 

szczegółowe plany dotyczące mniejszych obszarów.

Strefa ozdobna, pamię-
ci, osiedlowa i rodzinna, 
a  d o  t e go  o g ro dy  w r a -
żeń, ekopark oraz nowe 
drzewa i plac z fontanną 
– takie zagospodarowa-
nie będzie przedmiotem 
konsultacji społecznych 
masterplanu, przygoto-
wanego na zlecenie Za-
rządu Zieleni Miejskiej 
we Wrocławiu. Konsulta-
cje rozpoczęł y się w paź-
dzierniku br. i potrwają 
do połowy 2018.

– Zanim powstał masterp-
lan, wykonano inwentary-
zację oraz przeprowadzono 
wnikliwe analizy. To ważne 
miejsce jako założenie poc-
mentarne, z niesamowitymi 
alejami, kontrastujące z kra-
jobrazową częścią parku. 
Chcielibyśmy połączyć obie 
części, zachowując unikal-
ny charakter. Priorytetem 
jest uszanowanie historii, 
a z drugiej strony dodanie 
nowych funkcji,  na które 
czekają mieszkańcy – mówi 
Adam Grehl, wiceprezydent 
Wrocławia.

Dokument strategiczny

– Kluczowym elementem 
prac nad dokumentem była 
inwentaryzacja i  analizy, 
służące zdefiniowaniu naj-
większych war toś ci  tego 
terenu. To one są podstawą 
dalszych działań – mówi Mo-
nika Pec-Święcicka, zastęp-

ca dyrektora Zarządu Ziele-
ni Miejskiej we Wrocławiu.

– To także punkt wyjścia do 
koncepcji, której głównym 
celem jest rewaloryzacja hi-
storycznych obszarów oraz 
zagospodarowanie nowych 
terenów. Ponadto podnie-
sienie walorów krajobrazo-
wych i użytkowych całego 
założenia, z zachowaniem 
walorów przyrodniczych, 
charakterystycznych cech 
kompozycji wynikających 
z odmiennej historii i funk-
cji danego miejsca – dodaje 
Monika Pec-Święcicka.

Master plan Parku Grabi-
szyńskiego obejmuje część 
północną, środkową i połu-
dniową dawnych cmentarzy, 
teren dawnego ogrodnictwa 
miejskiego, aleję E. Romera, 
Parku Górka Skarbowców 
oraz terenów nad rzeką Ślę-
zą. Dokument miał na celu 
koordynację realizowanych 
oraz przyszłych projektów.

Koncepcja zagospodaro-
wania parku

Strefa ozdobna:  zakłada 
reprezentacyjne zagospo-
darowanie głównych wejść 
do parku, plac z fontanną, 
ozdobne nasadzenia, miej-
sca wypoczynku i plac za-
baw.

Ogrody wrażeń:  planuje 
się tutaj nową strefę wej-

ściową z historycznym bu-
dynkiem i obiektami szklar-
ni ,  p olany parkowe, łąki 
kwietne, amfiteatr, ogrody 
tematyczne o charakterze 
edukacyjnym oraz elementy 
wodne. To byłby nowy ob-
szar parku, łączący ze sobą 
oddzielone do tej pory stre-
fy: ozdobną i pamięci, czyli 
dawnych cmentarzy.

Strefa pamięci: czyli daw-
nych i obecnych cmentarzy 
– autorzy proponują odtwo-
rzenie historycznego ukła-
du, ale i z okrągłymi placami 
na skrzyżowaniach, rewa-
loryzację zieleni, elementy 
wodne w miejscu dawnych 
ujęć wody oraz rzeźby.

Strefa rodzinna: obejmu-
je tematyczne, wodne place 
zabaw bez ogrodzeń, miej-
sca wypoczynku, siłownię, 
ścieżkę zdrowia, strefę fit-
ness, scenę letnią, miejsca 
na grilla, polany rekreacyjne 
oraz część biocenotyczną – 
czyli taką, w której zachodzi 
równowaga przyrodnicza.

P rome nada  spac e rowa 
to ścieżka Eugeniusza Ro-
mera, prowadząca od ul. 
Hallera do rzeki Ślęzy. Miej-
sce to wymaga remontu na-
wierzchni, budowy oświetle-
nia i małej architektury.

Ekopark to drugi nowy te-
ren w parku Grabiszyńskim, 
w którym zaproponowano 

łąki  kwietne z  ogro dami 
deszczowymi, sady, place 
zabaw oraz strefy sportowe 
i wypoczynkowe.

Park Górka Skarbowców 
to modernistyczna część 
Pa rk u  Grab i s z y ń s k i e go , 
w której poza rewaloryza-
cją historycznej kompozycji 
z zachowaniem otwartych 
polan parkowych, górki sa-
neczkowej i historycznego 
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Będą konsultacje z mieszkańcami

układu zieleni, pojawią się 
nowe place zabaw i siłownia.

Głównym celem opracowa-
nia jest zachowanie walorów 
historycznych i przyrodni-
czych, a także:

·  remont i uczytelnienie po-
wiązań komunikacyjnych 
między poszczególnymi 
obszarami;

·  nadanie kategorii poszcze-
gólnym ciągom komunika-
cyjnym z uwzględnieniem 
r o d z a j ó w  k o m u n i k a c j i 
(piesza, rowerowa, tech-
niczna);

·  uczytelnienie stref wej-
ściowych, nadanie im rangi 
oraz podniesienie ich wa-
lorów estetycznych i kom-
pozycyjnych, wytypowanie 
stref lokalizacji nowych 
funkcji rekreacyjno-wypo-
czynkowych i sportowych;

·  rozbudowa elementów ma-
łej architektury i wyposa-
żenia;

·  wyznaczenie stref parkin-
gowych;

·  kompleksowa inwentary-
zacja parku, rewaloryzacja 
i nowe zagospodarowanie 
w zakresie zieleni;

·  zwiększenie założenia par-
kowego o nowe tereny.

Nowe tereny: ogród wra-
żeń i ekopark

Masterplan obejmuje teren 
obecnie ogrodzonego, daw-
nego ogrodnictwa miejskie-
go, który planuje się włączyć 
do parku.

– Wszystko po to, aby po-
wstał ogród wrażeń, czy-
li  kompozycja zielonych 
komnat o różnoro dnych 

formach, kolorystyce i za-
pachu, uzyskanych przez 
odpowiedni dobór roślin 
ozdobnych i  leczniczych 
– mówi prof. Tomasz Os-
s owicz z  Biura Rozwoju 
Wrocławia.

K o n s u l t a c j o m  p o d d a n e 
będą również propozycje 
stworzenia centrum obsłu-
gi, m.in. z kawiarenką i to-
aletami, a także piknikowe 
altany, szklarnie edukacyj-
ne i amfiteatr.

Natomiast wzdłuż Ślęzy, 
o d alei  Romera do p ęt-
l i  autobu s owej  przy u l . 
Racławickiej, planowany 
jest ekopark, z dużą łąką 
rek rea c y j n ą  i  te re n a m i 
sportowymi, stanowiący-
mi otoczenie dla ekolo -
gicznie ukształtowanych 
terenów retencji wód z ro-
dzimą, różnorodną roślin-
nością.

Radni osiedlowi o rewaloryzacji parku

Beata
Andrejewicz
Przewodnicząca 
Rady Osiedla 
Grabiszyn-Grabiszynek

Brakuje oświetlenia, 
toalet i miejsc dla zwierząt. 
Przydałoby się wymienić 
ławki i odnowić plac zabaw. 
Ale chcielibyśmy zostawić 
historyczny charakter parku.

Liliana 
Kiczak
Przewodnicząca 
Rady Osiedla Klecina

Park mógłby być bardziej 
zagospodarowany. 
Od strony Kleciny 
są same chaszcze. 
Warto go 
zmodernizować 
i rozbudować.

Dobrosława 
Binkowska
Przewodnicząca 
Zarządu 
Osiedla Oporów

Park jest ładny, 
ale mógłby wyglądać lepiej. 
Powinna być wzbogacona 
mała architektura, 
przestrzeń do wypoczynku 
i dla dzieci.

Andrzej 
Piszel
Przewodniczący 
Rady Osiedla 
Krzyki-Partynice

Na pewno park można 
do� nansować i wzbogacić 
o ławki, zieleń i oświetlenie. 
Widzę ten obszar 
jako pas zieleni 
wzdłuż rzeki Ślęzy. 
Miejsce niezwykle 
potrzebne 
południowej 
części miasta.
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Większość z nas mieszka na 
Zakrzowie oraz Psim Polu 
i w tym miejscu udało nam 
się sfinalizować nasze naj-
większe społeczne przed-
sięwzięcie, czyli budowę 
boiska do baseballu. W tym 
celu musieliśmy zdobyć wiele 
tysięcy głosów w kilku edy-
cjach Wrocławskiego Budżetu 
Obywatelskiego oraz wspólnie 
zaangażować się w życie spo-
łeczne. Każdy z nas jest teraz 
w pewien sposób ambasado-
rem naszych idei i przykładem 
dla wielu znajomych, że razem 
możemy zrobić coś dobrego.
WBO to narzędzie, dzięki 
któremu możliwa jest szyb-
sza i  łatwiejsza realizacja 

projektów osiedlowych. Bu-
dż et  obywatelski  niwelu -
je dysproporcje pomiędzy 
dystrybucją pieniędzy przez 
władze Wrocławia a realny-

mi potrzebami jego miesz-
kańców.

Marek Kozioł  
– lider projektów, Zakrzów

W mijającym 2017 roku 
mieliśmy okazję bawić się 
i integrować m.in. w czasie 
wydarzeń kulturalnych, 
sportowych i społecznych: 
Ósemka Osobowicka, połą-
czona z Festynem Rodzinnym, 
pierwsze kino plenerowe na 
Osobowicach, wycieczka ro-
werowa – Podróż Sentymental-
na, pikniki łucznicze na terenie 
nowej strzelnicy wybudowa-
nej ze środków WBO w Lesie 
Osobowickim czy Piknik Śred-
niowieczny na terenie SP nr 21 
im. Mieszka I, którego byłam 
współorganizatorką. Dzięki 
zaangażowaniu mieszkańców 
oraz grantom Wrocławskiego 
Funduszu Małych Inicjatyw 
(WFMI) udało się zorganizo-

wać imprezę, w której uczest-
niczyło ponad 200 osób.
Jako członek R ady Rodzi-
ców, działającej przy SP nr 21, 
w centrum mojej uwagi znaj-
duje się właśnie szkoła. To ona 
stanowi centrum kulturalno-

-sportowe na Osobowicach, 
więc staram się wokół niej 
organizować wydarzenia inte-
grujące mieszkańców.

Marta Cząstkiewicz  
– mieszkanka Osobowic

Stowarzyszenie Zmieniaj 
Zakrzów, którego jestem 
członkinią , od kilku lat 
zajmuje się p oprawą ja-
kości życia mieszkańców 
t e j  c z ę ś c i  Z a w i d a w i a .  
Na osiedlu prowadziliśmy 
np.  pawilon ku ltury E SK , 
organizowaliśmy warszta-
ty przyrodnicze i wymiany 
książek. W ramach mikro -
Grantów stworzyliśmy insta-
lację plenerową „Osiedlowy 
Polegiwacz”. Za nami dzie-
siątki działań w sprawach 
dotyczących osiedlowej in-
frastruktury. O wszystkich 
aktywnościach informujemy 
na profilu facebookowym 
Zmieniaj Zakrzów.
Na Zakrzowie w ostatnim 
cz asie  o ddano do u żytku 
pierwszą część parku Jed-

ności (fundusze zdobyliśmy 
w WBO 201 4 i  201 5) oraz 
boisko do baseballu. Obec-
nie wokół boiska powstaje 
plac zabaw i interaktywna gra 
planszowa. Gdyby nie WBO 
oraz inicjatywa i zaangażo-
wanie mieszkańców, to nasze 

peryferyjne osiedle nie mo-
głoby liczyć na tak duże środ-
ki z budżetu miasta.

Monika Glińska  
– radna osiedla Psie Pole-

-Zawidawie, Stowarzyszenie 
Zmieniaj Zakrzów

Jestem zaangażowany w m.
in. inicjatywę „Partnerstwo 
dla Ołbina”, które zrzesza 
aktywistów, deweloperów, 
radnych miejskich i lokal-
ne NGO-sy, chcące uczynić 
z naszego osiedla wizytów-
kę Wrocławia. Redaguję też 
ołbińskie strony internetowe, 
współprowadzę Instagrama. 
W krajobrazie Ołbina dostrze-
głem niezwykł y potencjał 
społeczny i kulturowy, który 
staram się w tych inicjatywach 
upowszechniać. Mam tu na 
myśli m.in. ogrody działko-
we – jedne z najstarszych we 
Wrocławiu.
Poza tym jestem pomysłodawcą 
inicjatywy Ołbiński Ogród Ot-

warty, czyli ogrodu działkowego 
otwartego dla wszystkich. Ostat-
nio zrealizowany na Ołbinie pro-
jekt to mural, który przedstawia 
mapę osiedlowych ogródków 
działkowych oraz inne miejsca 
ważne dla mieszkańców. Planu-

jemy też opracować wirtualną 
mapę całego osiedla.

Albert Miściorak  
– kulturoznawca, badacz 

miasta, aktywista społeczny, 
Ołbin

Szczepin to osiedle, na któ-
rym się urodziłam i miesz-
kam od lat 70. W roku 2016 
złożyłam do WBO projekt „Ser-
ce Szczepina”, w którym chcia-
łam stworzyć miejsce spotkań 
mieszkańców na skwerze mię-
dzy ulicami Młodych Techni-
ków, Zachodnią i Inowrocław-
ską. W 2017 r. zwycięski okazał 
się projekt „Serce Szczepina dla 
juniorów” – 5. miejsce w projek-
tach do 250 tys. złotych, 2074 
oddane głosy.
W kwietniu rozpoczęliśmy 
organizację pchlego targu. 
Zrealizowaliśmy dwa projek-
ty WFMI, organizujemy te-
matyczne spacery po osiedlu 
i zajęcia dla dzieci. Wkrótce 
powstanie mapa i aplikacja 
ze szczepińskimi karmnika-
mi dla ptaków, które zbudo-

wali z nami mieszkańcy. Dzi-
siaj „Serce Szczepina” jest 
rozpoznawalne na osiedlu, 
ma znak graficzny, a profil na 
FB jest kanałem informacyj-

nym dla mieszkańców Szcze-
pina.

Joanna Klima  
– Serce Szczepina

Od niedawna mieszkam na osiedlu Borek 
i właśnie tutaj odkryłam skrawek zieleni, 
o który postanowiłam powalczyć. Zgłosiłam 
do WBO 2017 projekt „Park Uśmiechu na Bor-
ku”. Potem przekonałam się, że żyją tu ludzie, 
którzy chcą coś zmienić w swojej okolicy.
Na naszym osiedlu w ramach WBO 2017 został 
wybrany projekt instalacji zestawu przyrządów 
gimnastycznych w parku Południowym (jako 
projekt w kategorii do 250 tys. zł). Projekt Parku 
Uśmiechu zajął 2. miejsce (1378 głosów) w kate-

gorii do 750 tys. zł. Dostał on jednak drugą szansę 
i został zakwaliikowany do tzw. zielonego WBO.
WBO przyczynia się do integracji mieszkańców, 
poznawania ich potrzeb. Rośnie też świadomość 
„osiedlowej tożsamości lokalnej” – takiej, gdy 
na pytanie: „gdzie mieszkam”, odpowiadam: 
„mieszkam na Borku, we Wrocławiu”.

Dominika Krop-Andrzejczuk  
– architekt krajobrazu, inspektor nadzoru 

terenów zieleni, Borek

Partycypacja poprzez sport Partnerstwo dla Ołbina

Park Uśmiechu na Borku

Wydarzenia w sercu Szczepina

Park Jedności na Zakrzowie

Na Zakrzowie dzięki WBO powstało nowoczesne boisko do baseballu. 

Fot. Marek Kozioł

„Partnerstwo dla Ołbina” zrzesza aktywistów, deweloperów, radnych miejskich  

i lokalne NGO-sy.  Fot. ArtMcs

Na Osobowicach w 2017 roku odbyło się wiele wydarzeń społecznych, sporto-

wych i kulturalnych dla całych rodzin.  Fot. Anna Śmigiel

„Projekt „Serce Szczepina dla juniorów” zajął 5. miejsce w projektach do 250 tys. 

złotych w głosowaniu WBO 2017.  Fot. ze zbiorów Serca Szczepina 

Wizualizacja „Parku Uśmiechu na Borku”. Autor: Dominika Krop-Andrzejczuk, IKROPKA

Stowarzyszenie „Zmieniaj Zakrzów” zorganizowało na osiedlu m.in. warsztaty wy-

miany książek czy pawilon kultury ESK.  Fot. Marcin Gliński

Osobowice: Społecznie i kulturalnie

Oni aktywnie zmieniają osiedla
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Sukces mieszkańców Kar-
łowic, którzy optowali za 
renowacją terenu brodzika 
nie przyszedł od razu. Dwa 
lata zajęły im starania, aby 
daw ne  m iejs c e  sp ot k a ń 
ponownie pełniło funkcję 
centrotwórczą, integrują-
cą lokalną społeczność.
W  p o b l i ż u  p l a c u  P i ł s u d -
skiego, który powstawał na 
początku XX w., zachował 
się niegdyś niezabudowa-
ny teren, połączony ścieżką 
z aleją Kasprowicza oraz ul. 
Berenta, który bardzo szybko 
przybrał formę miejsca spot-
kań i rekreacji okolicznych 
mieszkańców. Zagospoda-
rowano go w latach 60. XX 
wieku. Plac zabaw, boisko, 
alejki spacerowe z miejscem 
do wypoczynku czy właśnie 
brodzik – to atrakcje, które 
przetrwał y na tym terenie 
bardzo długo.
W latach 90. ogólne zanie-
dbanie terenu doprowadziło 
do utraty walorów rekrea-
cyjnych tego miejsca. Jednak 
brodzik nigdy nie pozostał 
obojętny mieszkańcom Kar-
łowic. Mając w pamięci lata 
świetności tego obiektu, każ-
dego roku zastanawiano się, 
w jaki sposób ponownie na-
dać mu wyjątkowy charakter.

W 2015 r. Magistrat rozwa-
żał powstanie w tym miejscu 
przedszkola. Zrezygnowano 
jednak z tego pomysłu. Bro-
dzik żył w pamięci miesz-
kańców. Organizowano tam 
pikniki i warsztaty. W roku 
201 6 grupa mieszkańców 
Karłowic, zjednoczyła sił y 
i chcąc wykorzystać budżet 
partycypacyjny, postanowiła 
poddać głosowaniu dwa do-
brze przemyślane projekty.
M n i e j s z y  z  n i ch  z a k ła da ł 

budowę na terenach brodzi-
ka placu zabaw dla dzieci, 
natomiast większy – boiska 
sportowego. Odpowiednią 
liczbę głosów zebrał tylko ten 
pierwszy, gdyż wybrano kon-
kurencyjny projekt boiska 
przy Szkole Podstawowej nr 
50 na Różance. Sukces małe-
go projektu okazał się jednak 
dużo większy, niż pierwotnie 
zakładano. We współpracy 
z biurem architektonicznym 
3XA oraz Zarządem Inwe-

stycji Miejskich stworzono 
koncepcję zagospodarowania 
całości terenu brodzika, któ-
ra posłużyła w promocji pro-
jektów w ramach WBO 2017. 
Jak się okazało, był to strzał 
w dziesiątkę!
W  rok u  2 0 1 7  m i es z ka ń c y 
Karłowic ponownie zgłosili 
dwa projekty – jeden zakła-
dał II etap budowy placu za-
baw, natomiast drugi, więk-
szy – budowę wspomnianego 
wcześniej boiska. Oba uzy-

skał y o dp owiednią l iczb ę 
głosów i obecnie czekają już 
tylko na realizację. W związ-
k u  z  c z y m  n a  r e n o w a c j ę 
terenu dawnego bro dzika 
przeznaczonych zostanie aż 
1 250 000 zł.
Nowy plac zabaw zbudowany 
zostanie według autorskiego 
pomysłu 3XA – sześć sześcia-
nów o wymiarach ok. 3x3x3 
metry, rozmieszczonych na 
wyznaczonym terenie. Boi-
sko  p ows t a n i e  n ato m i a s t 

w  m i e j s c u  d a w n e g o  b o i -
ska asfaltowego, jednak ze 
względu na obecne nasadze-
nia będzie nieco zmniejszo-
ne. Co ważne, teren brodzi-
ka zostanie otwarty na aleję 
Kasprowicza.
– Między niecką brodzika 
a boiskiem pozostanie tra-
wa. Chcielibyśmy tam mieć 
miejsce na składowanie m.in. 
sprzętu sportowego. Prawdo-
podobnie stanie tam też kon-
tener, podobny do tego, który 
znajduje się na Polanie Kar-
łowickiej. Oprócz tego wbite 
zostaną dwa paliki pod tra-
wiaste boisko do siatkówki. 
Sama niecka nie może pozo-
stać niezabezpieczoną dziurą, 
dlatego zostanie wyrównana 
do poziomu gruntu, a murek 
ją otaczający zostanie wzbo-
gacony o drewnianą ławę na 
całym obwodzie – mówi lider 
projektu Maciej Matyka. Ca-
łość projektu powinna zostać 
zrealizowana w 2018 r.
Przykład Brodzika na Karło-
wicach, pokazuje, że warto 
się starać, nie zrażać poraż-
kami, integrować mieszkań-
ców we wspólnych działa-
niach. Hasło „Od skweru do 
celu” moż e być wyznacz -
nikiem również dla innych 
osiedlowych społeczności.

Piknik sąsiedzki na Brodziku, 1.10.2017 r.

Brodzik wzięty, czyli od skweru do celu
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